

**Indian Affairs
Miscellaneous Finding Aids**

RG 10, Volumes 1189-11191, 11397-11398

In order to facilitate the retrieval of records in the Department of Indian Affairs' complex filing system, staff of the Records Branch created many indexes and miscellaneous reference tools to complement their primary finding aids. Many of these were the work of G.M. Matheson who was in charge of department records from 1898 to 1936, although in a number of instances these indexes were maintained by different individuals in the Records Branch and some were continued after Matheson's retirement.

Most of the indexes provide references to files in the Red and Black central registry files series which together constituted the department's main headquarters file system for the period 1872 to 1923. Some include references to later central registry file systems (the "First" and "Thousand" series) while others contain information relating to earlier records. Researchers should note that the indexes provide references to files which may not have survived to today or which may have been transferred to subsequent registry systems and given new file numbers. Furthermore, these indexes should be used as part of a finding aid package to the department's central registry files, a package which includes key-word subject indexes and letter registers (both of which are available on microfilm) and departmental history cards and bound Red and Black series subject indexes (both of which are available for consultation at the Public Archives of Canada).

The miscellaneous reference tools also include finding aids relating to Indian Affairs personnel and notes on departmental organization. The items filmed here have been selected from three accessions of RG 10 records. Similar tools relating primarily to records pre-dating the introduction of the Red and Black series are found in RG 10, volumes 737, 766-768A.

**Affaires indiennes
Instruments de recherche divers**

RG 10, Volumes 11189-11191, 11397-11398

Le personnel de la Direction des archives au ministère des Affaires indiennes a créé plusieurs répertoires et autres instruments de référence pour simplifier le retrait de documents du complexe système de classification. Un nombre de ces ouvrages sont l'oeuvre de G.M. Matheson, qui était en charge des archives du ministère de 1898 à 1936. Certains de ces répertoires étaient mis à jour par plusieurs individus de la Direction des archives, et certains répertoires ont été complétés après la retraite de Matheson.

Bien que certains répertoires contiennent des références aux systèmes de classification antérieurs et postérieurs (séries First et Thousand) la plupart des répertoires rapportent aux dossiers du service central, séries Rouge et Noir. Ces deux séries constituent le principal système de classification de l'administration centrale pour la période 1872-1923. Les chercheurs doivent noter que ces répertoires peuvent donner référence à des dossiers qui ont par la suite été détruits, ou ont été transférés à d'autres systèmes de classification, et par conséquent ont été ré-numérotés. Ces répertoires doivent être employés avec l'ensemble des instruments de recherche comprenant des index à mots-clés, registres de la correspondance (disponible sur microfilm), les cartes historiques du ministère, et les index-matières des séries Rouge et Noir (disponibles aux Archives Publiques du Canada).

Les divers instruments de référence contiennent des instruments de recherche qui rapportent au personnel des Affaires indiennes et des notes sur l'organisation du ministère. Les documents microfilmés ont été sélectionnés à travers trois acquisitions du RG 10. D'autres documents semblables, qui rapportent à la période avant le développement des séries Rouge et Noir, se trouvent dans RG 10, volumes 737, 766 à 768A.